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Abstract 

This study tackles Iraqi theses and dissertations that specialize in 

the generative-transformational theory. Through this study, it is 

aimed to explore polarization between traditional and modern 

approaches to the study of language. The traditional is represented 

by the Arabic linguistic heritage, especially grammar, and the 

modern is represented by the generative-transformational theory, 

which is a controversial from which many researchers in this field 

are not immune. In this regard, researchers are divided into 

groups, some favor Arabic grammar while others support 

generative theory. Such studies remain attempts stem from 
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reactions of the newcomer (generative linguistics) - regardless of 

their directions - and are characterized by the victory of one camp 

at the expense of another. These practices are far from scientific 

inquiry. However, another group of researchers attempted to 

compare the Arabic and generative systems, but their attempts 

sometimes led to reconciliation and compatibility between them, 

focusing only on the similarities. However, these attempts can 

also be considered reactions, but to a lesser extent. Concerning 

the last group, they deal with the two systems without neglecting 

the differences between them, and consider them within their 

cognitive, historical and cultural context, the circumstances in 

which each of them appeared, and the requirements and 

objectives that necessitated their existence. 

The primary focus in the current study is that it is claimed that 

Chomsky is the pioneer of the transformational generative theory, 

influenced by Arabic grammar. This has been mentioned in some 

Iraqi theses and dissertations that specialized in the 

transformational generative theory. Hence, the current study is 

limited to examining Iraqi theses and dissertations that referred to 

the Chomsky’s influence by Arabic grammar, explicitly or 

implicitly. Arguments and evidence of those who make this claim 

are examined, in addition to trying to uncover the motives behind 

this claim. Is it scientific? Or driven by other factors? All of this 

is based on evidence. 
Keywords: Chomsky, Arabic grammar, Generative Theory. 
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أهمية الربط بين التفكير اللغوي عند العرب (، 4991البهنساوي، حسام ) 

 ونظريات البحث اللغوي الحديث )في مجالي: مفهوم اللغة والدراسات النحوية(،

 مكتبة الثقافة الدينية، القاهرة.

ه(، تحقيق: هارون، عبد السلام محمد 593أبو الحسن أحمد ابن فارس ) 

 ، دار الفكر.مقاييس اللغة(، 4999)

أصول النحو التوليدي كما يراها تشومسكي )مقدمة كتاب البنية المنطقية للنظرية  

ي، دار كنوز المعرفة اللسانية، تشومسكي(، ترجمة وتقديم، حمزة بن قبلان المزين

ان، ط  .0202، 4للنشر والتوزيع، عمَّ

مفهااوم البنيااة العميقااة بااين جومسااكي والاادرس (، 4992مرتضااج جااواد ) ،باااقر   

  .51، مجلة اللسان العربي، عالنحوي العربي

المعرفة اللغوية (، ترجمة وتعليق وتقديم: فتيح، محمد. 4995نعوم ) ،تشومسكي 

 .4، دار الفكر العربي، القاهرة، طواستخدامها_طبيعتها وأصولها 

آفاق جديدة في (، ترجمة: المزيني، حمزة بن قبلان. 0223تشومسكي، نعوم ) 

 .4، المشروع القومي للترجمة، القاهرة، طدراسة اللغة والذهن
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أيّ نااوع ماان  (، ترجمااة: المزينااي، حماازة باان قاابلان.0249تشومسااكي، نعااوم ) 

 .4المعرفة للنشر والتوزيع، عمّان، ط، دار كنوز المخلوقات نحن؟

، نيل الأفكار والمثل( ترجمة: المعموري، الهادر. 0202تشومسكي، نعوم ) 

سميث، ونيكولاس آلوت، دار الرافدين للطباعة والنشر والتوزيع، بيروت_بغداد، 

 . 4ط

جاذور النظرياة التوليدياة التحويلياة فاي كتااب (، 0225عباد الأميار جباار ) ،جابر 

 رسالة ماجستير، كلية الآداب، جامعة بغداد. ،سيبويه

الخطاب العربي المعاصر _دراسة تحليلية (، 4991الجابري، محمد عابد )  

 .3، مركز دراسات الوحدة العربية، بيروت، طنقدية

تأثير الخليل بن أحمد الفراهيدي والجرجاني في  (،0229جاسم، علي جاسم )  

 ، دمشق. 441ربي، ع، مجلة التراث العنظرية نعوم تشومسكي

نظرية الربط العاملي _دراسة في نماذج من شعر (، 0240جبر، سجاد مالك )  

 ، رسالة ماجستير، كلية التربية_ابن رشد، جامعة بغداد.المتنبي

النحو الكلي لجومسكي وملامحه في كتاب (، 0244حمد، إسماعيل حميد أمين ) 

 موصل.، أطروحة دكتوراه، كلية الآداب، جامعة السيبويه

ملامح النظرية التوليدية التحويلياة فاي كتااب (، 0204الله ) المنعم عبد خلف، عبد 

، أطروحااة دكتاوراه، كليااة التربياة للعلااوم معااني النحااو للادكتور فاضاال الساامرا ي

 الإنسانية، جامعة تكريت.

، النحو العربي والدرس الحديث _بحث في المنهج(، 4999الراجحي، عبده )  

 عربية للطباعة والنشر، بيروت.دار النهضة ال

القواعد التحويلية عند شعراء المرحلة الأولج (، 0245كاطع، ثا ر عبد الفاضل )  

 ، رسالة ماجستير، كلية الآداب، جامعة الكوفة.من العصر الجاهلي

لقاء علج اليوتياوب، تشومساكي ماع مادرب اللغاة د. ولياد خالاد، )الدقيقاة الرابعاة(  

8EHpVRwMeH7a--https://youtu.be/N5Hk25kxiW0?si=Ot 

https://youtu.be/N5Hk25kxiW0?si=Ot--8EHpVRwMeH7a
https://youtu.be/N5Hk25kxiW0?si=Ot--8EHpVRwMeH7a
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ملامح النظرية التحويلية في الدراسات البلاغية (، 0221محمد، محمود شاكر )  

 رسالة ماجستير، كلية الآداب، جامعة بغداد. عند عبد القاهر الجرجاني،

حول بعض القضايا الجدلية لنظرية القواعد التوليدية (، 4990عر، مازن )الو  

 ، الجزا ر.1، مجلة اللسانيات، عالتحويلية

الله  ه(، تحقيق: الدرويش، عبد929ولي الدين عبد الرحمن بن محمد ابن خلدون ) 

 .4، دار يعرب، دمشق، طمقدمة ابن خلدون(، 0221محمد )
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